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مشت آهنين
 در دانشگاه فردوسي مشهد!

  محمدسعيد ابراهيمي*
نشريه قلم در دانشگاه فردوسي مشهد كمتر از يك سال 
بود كه تأس��يس ش��ده بود اما در اين مدت دوبار توبيخ 
شد و در حال حاضر هم اين نش��ريه دانشجويي توقيف 

شده است. 
متأس��فانه عليرغم ش��عارهايي ك��ه در باب احت��رام به 
دانش��گاهيان و نظرات ش��ان در دولت تدبير و اميد داده 
مي شود بايد گفت چنين مس��ئله اي در عالم واقع وجود 
ندارد و فقط از حيث شعار اس��ت كه اين مسائل شنيده 
مي ش��ود. دولت اوج بها دادنش به دانش��جويان حضور 

نمادين رئيس جمهور در روز دانشجو در دانشگاه است. 
من حيث المجموع، فضاي دانشگاه فردوسي مانند ساير 
دانش��گاه ها در دولت يازدهم، براي دانش��جويان منتقد 
سياست هاي دولت و برخي سياس��يون ساختارشكن، 
مس��اعد نيس��ت و در حوزه ه��اي مختلف، مش��كلات 
عديده اي براي فعاليت دانشجويان منتقد ايجاد مي شود؛ 
از بهانه جويي در صدور مجوز فعاليت ها تا تخصيص بودجه 
براي برنامه هاي برخي تش��كل ها و نيز برخورد سياسي 
با نشريات دانش��جويي منتقد كه در اين زمينه علاوه بر 
نش��ريه قلم، نش��ريه همت نيز تفهيم اتهام شده بود كه 
الحمدلله در جلسه رسيدگي به اتهام اين نشريه، به علت 
غيبت يكي از اعضاي سياسي كميته ناظر بر نشريات كه 
با سياسي كاري با دانشجويان و نشريات منتقد برخورد 
مي كند، فضايي منطقي بر جلسه حاكم و مديرمسئول 

اين نشريه، تبرئه شد!
ما بر روي جلد نشريه قلم عكس رئيس دولت اصلاحات، 
عبارت »روحانيت منهاي اس��لام« را نوش��تيم و همين 
موضوع باعث شد حكم توقيف نشريه صادر شود. حال آنكه 
به تصديق اساتيد بنده در رشته حقوق جزا، تيتر مزبور، 
مصداق توهين نبود. نظرات تني چند از روحانيون معزّز 
كه خدمت شان شرفياب شدم نيز گوياي اين بود كه تيتر 
مزبور به منزله كافر تلقي كردن آن شخص، نبوده است 
بلكه به معناي روحانيتي است كه به اسلام، عمل نمي كند 
و نيز همه آن بزرگواران بر اين نكته متفق القول بودند كه 

»روحانيت منهاي اسلام« يك اصل تاريخي است. 
توقيف نشريه قلم حاصل تلاش يك مهره نشان دار سياسي 
در كميته ناظر بر نش��ريات دانش��گاه بود. آقايي كه در 
بحبوحه انتخابات سال گذشته، بي پروا در ستاد انتخاباتي 
ليست اميد حاضر مي شود و در مقابل دوربين ها علامت 
»ويكتوري« نشان مي دهد طبيعي است كه در كميته ناظر 
بر نشريات نيز براي منتقدين دولت و اصلاحات، »مشت 
آهنين« نشان دهد. جالب است بدانيد اين مسئول محترم 
در جلس��ه كميته ناظر، در واكنش به بيانيه 88 نشريه 
دانشجويي در حمايت از نشريه قلم فرياد برمي آورد كه 

يك نشريه به چه حقي »بيانيه« بدهد. 
به هر تقدير، جدا از حكم كميته ناظر بر نش��ريات، آنچه 
براي بنده اهميت دارد نظر دانشجويان فهيم و آزاده است و 
نتيجه نظرسنجي يك كانال دانشجويي كه پس از انعكاس 
دفاعيات بنده و توضيحات دبير كميته، بر روي آن كانال 
قرار گرفت، حاكي از آن بود كه اكثر دانشجويان مشهدي، 
نشريه دانشجويي قلم را ذي حق مي دانند و توجيهات دبير 

محترم كميته ناظر بر نشريات دانشگاه را نپذيرفته اند. 
*مدير مسئول نشريه دانشجويي قلم
 دانشگاه فردوسي مشهد

تريبون دانشجويي

بررسي مسئله كاهش سنوات تحصيلي در آموزش عالي

قانونيكهخشكوترراباهمميسوزاند

توصيه به دانشجويان
در محيط دانش��گاه، محيط دانش��جويي، نقد منصفانه و 
متقابلاً نقدپذيري متواضعانه هر دو لازم است. جوان، آن هم 
دانشجو، در محيط علمي بايد ذهنش و زبانش باز باشد؛ نقد 
كند؛ البته منصفانه باشد. نقد را با عيب جويي و با عصبانيت 
و با بهانه گيري نبايد اشتباه كرد؛ اما نقادي بايد كرد. در عين 
حال نقدپذير هم بايد بود. ديگران هم اگ��ر از ما به عنوان 
دانشجو، به عنوان تشكل دانشجويي نقد كردند، بپذيريم؛ 
يعني تحمل كنيم؛ بپذيريم به معناي تحمل كردن است.   
يك توصيه ديگر: در محيط دانش��گاه، تحم��ل و مداراي 
سياسي لازم است. تش��كل هاي دانشجويي نسبت به هم 
مداراي سياسي داشته باشند؛ تحمل سياسي داشته باشند. 
درگير كردن مجموعه هاي دانشجويي با هم، نقشه  خطرناكي 
است كه كشيده شده است؛ اين نقش��ه را كشيده اند. بايد 
مراقب باش��يد. مي خواهند تشكل هاي دانش��جويي را به 
جان هم بيندازند. ما همين اواخر شاهد بوديم كه در چند تا 
دانشگاه داشتند اين كار را مي كردند. البته دانشجويان عاقل 
و با شعور و بلوغِ سياسي نگذاشتند اين اتفاق بيفتد. اما نقشه 
اين است. راه مواجهه اش هم همين است كه مجموعه هاي 
دانشجويي، افراد دانشجويي و تشكل هاي دانشجويي، حالت 
مدارا و تحمل داشته باشند.   يك توصيه ديگر، مسئله حفظ 
اصول و روحيه  آرمان گرايي است. شما محافظه كار نشويد. 
ممكن است گذشت سن، بعضي ها را محافظه كار كند؛ اما 
موتور حركت، جواني است. جوان ما نبايد محافظه كار شود. 
جوان بايد آرمان گرا باشد. از آرمان ها كوتاه نياييد. آرمان ها را 
بخواهيد، قله ها را بطلبيد، تا يقين بكنيم كه به نيمه راه لااقل 
خواهيم رسيد. البته اگر قله را بطلبيد، بنده يقين مي كنم 
به خود قله هم خواهيد رسيد. روحيه  آرمان گرايي را كه از 
جمله  مصاديق روحيه  آرمان گرايي، تمس��ك به اصول و 

مباني فكري است، از دست ندهيد.
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تجمع هاي دانشجويي در دانشگاه هاي مختلف 
كش�ور مطلع آغاز س�ال تحصيل�ي 95 بود. 
دانشجويان در اعتراض به قانون كاهش سنوات 
تحصيلي و دريافت ش�هريه از دانش�جويان 
سنواتي به تجمع در دانش�گاه ها پرداختند. 
براساس اين قانون دانش�جويان كارشناسي 
و دكتري در ترم 9 و دانش�جويان كارشناسي 
ارشد در ترم 5 كه وارد دوره سنوات مي شوند 
بايد به دانش�گاه س�نوات بپردازن�د و همين 
موض�وع باعث ش�د دانش�جويان ب�ا صداي 
بلند به اين تصميم مس�ئولان اعتراض كنند. 

   قانوني مفيد براي...؟
قانون كاهش مي��زان س��نوات تحصيلي و اخذ 
ش��هريه از دانش��جويان در دولت دهم تصويب 
ش��د اما مجلس و دولت يازدهم كه تقريباً همه 
مصوبات دولت گذشته را تغيير داده بودند از اين 
قانون استقبال كردند و آن را تماماً و بدون تغيير 

به اجرا گذاشتند. 
در واقع اين قانون در بطن نقشه جامع علمي كشور 
قرار دارد و آنچنان كه برخي كارشناسان مي گويند 
اجراي آن در راس��تاي بهره وري بيشتر سيستم 
آموزش عالي كشور است. آنها معتقدند مهم ترين 
فايده اجراي اين طرح، كاهش هزينه هاي اضافي 
دانشگاه ها در برابر خريد زمان توسط دانشجوياني 
كه مي خواهند طول مدت زمان تحصيل خود را به 

دلايلي همچون فرار از خدمت سربازي، استفاده 
از امتيازات دوران دانشجويي و... افزايش دهند. 
بنابراين اگر دانش��جويي بخواهد زمان تحصيل 
خود را به هر علتي طولاني تر از حد مجاز كند بايد 

هزينه آن را از جيب خود بپردازد. 
اما دانشجويان اعتقاد ديگري دارند. آنها معتقدند 
ش��رايط براي اتمام به موقع دوره تحصيلي آنها 
فراهم نيست و دانش��گاه بايد ابتدا شرايط براي 
اتمام تحصيلات در موعد مقرر فراهم كند و پس 

از آن چنين قانوني را اجرا نمايد. 
عليرضا صفرپور، دانشجوي دانشگاه اميركبير و 
عضو انجمن اسلامي اين دانشگاه با تأكيد عدم 
وجود شرايط مناس��ب براي اتمام تحصيل در 
سنوات مجاز مي گويد: »در بحث آموزش مشكل 
اين است كه بعضي از درس ها سالي يك بار ارائه 
مي شود و باعث مي شود كه دانشجو در به پايان 
رسيدن تحصيلاتش دچار مشكل شود. دانشجو 
چه گناهي كرده اس��ت كه به دليل عدم برنامه 
ريزي هاي درست دانش��گاه هم بايد تحصيل 
كند و هم بايد پول بدهد و هم هزينه س��نوات 
پرداخت كند. علاوه بر اين، مشكلات رفاهي هم 
در دانشگاه ها وجود دارد. دانشگاه ها نتوانستند 
زمينه رفاه دانش��جويان را به درس��تي فراهم 
كنند. خوابگاه ها و غذاهايي كه به دانشجويان 
داده مي شود، مشكلات زيادي دارد؛ براي مثال 
وضعيت خوابگاه هاي درجه يك در دانشگاه هاي 

تهران مثل اميركبير، شريف و دانشگاه تهران كه 
بهترين دانشگاه هاي كشور محسوب مي شوند، 
غيرقابل توصيف اس��ت، در حالي كه س��طح 
علمي كه از دانشجويان انتظار دارند، بيشتر از 

امكانات است. 
از طرفي برخي علت طولاني شدن مدت تحصيل 
دانشجويان تحصيلات تكميلي را مشغول شدن 
آنها در ب��ازار كار و عدم توجه كافي به دانش��گاه 
مي دانند. سامانه دانش��جويان ايران در اين باره 
مي نويس��د: هر اندازه علت اجرايي كردن قانون 
محدوديت سنوات توس��ط دولت روشن است؛ 
علل افزايش سنوات دانشجويان متعدد، پيچيده 
و در بس��ياري از موارد خارج از اراده دانشجويان 
است. براي نمونه برخي از دانشجويان تحصيلات 
تكميلي علاوه بر تحصيل، در بازار كار نيز مشغول 
هس��تند به همين خاطر فرص��ت چنداني براي 
تمركز بر دروس و وظايف دانشگاهي خود ندارند 
به همين دليل يا ناچار مي شوند واحدهاي درسي 
خود را كمت��ر كنند يا از مرخص��ي و روش هاي 
ديگر استفاده كنند.  اما الهه ميرزايي دانشجوي 
تحصيلات تكميلي دانشگاه تربيت مدرس معتقد 
است علاوه بر دانشجو اس��تاد راهنما نيز مقصر 
اس��ت چراكه بايد موضوع پايان نام��ه را طوري 
جهت دهي و انتخاب كند كه دانش��جو بتواند در 
فرصت قانوني آن را به سرانجام برساند ولي هزينه 
و جريمه را بايد دانش��جو پرداخ��ت كند و عضو 

هيئت علمي هيچ مسئوليتي بر عهده اش نيست 
در صورتي كه بايد مس��ئوليت بپذيرد.  در حالي 
كه قانون دانشجويان نخبه و پژوهشگر كه بودن 
آنها در دانش��گاه دلايل منطقي دارد را در كنار 
ساير دانش��جوياني كه مي خواهند با استفاده از 
سنوات اضافي براي خود زمان بخرند يكي مي داند 
بنابراين با اين طرح دانشجويان خشك و  تر با هم 
مي س��وزند. همچنين با توجه به س��طح علمي 
دانشگاه هاي مختلف نمي توان يك نسخه كلي 
براي سنوات تحصيلي صادر كرد به طوري كه در 
دانشگاه هايي همچون صنعتي شريف يا اميركبير 
در بسياري از موارد دانشجويان مجبورند به علت 
سطح بالاي دانشگاه و انتظارات بالاي اساتيد از 

سنوات تحصيلي استفاده كنند. 
   آيا تنها راه حل، پول گرفتن است؟

طرح كاهش س��نوات تحصيلي ب��راي اينكه 
دانش��جويان در مدت قانوني تحصيلات خود 
را به اتمام برس��انند ش��ايد طرح خوبي باشد 
براي جلوگيري از هدر رفتن منابع دانشگاهي 
و دولت اما آيا تنها راه جلوگي��ري از افزايش 
سنوات دانش��جويان پول گرفتن از آنهاست؟ 
و آيا با يك نس��خه واحد مي توان اين موضوع 

را حل كرد؟
در پاس��خ بايد گفت براي جلوگيري از افزايش 
سنوات تحصيلي دانشجويان در ابتدا به يك قانون 
انعطاف پذير احتياج است تا بتواند براي شرايط 
مختلف دانش��جويان و دانش��گاه هاي مختلف 
كاربردي باشد و از طرفي سعي شود به جاي پول 
و شهريه گرفتن از كساني كه سرمايه هاي انساني 
كشور محس��وب مي ش��وند راهكارهاي بهتري 
همچون كس��ر نمره پايان نامه يا افزايش تعداد 

سال هاي تعهد خدمتي پيدا كرد. 
سيدمحمدباقر ملائك، استاد دانشكده هوافضاي 
دانش��گاه صنعتي ش��ريف، درباره اين موضوع 
مي گويد: »م��ن معتقدم قطعاً اي��ن اخذ هزينه 
سنوات خوب نيس��ت. ما بايد ابتدا بفهميم چرا 
زمان تحصيل دانشجو طولاني تر مي شود. بايد از 
او بپرسيم و بعد تصميم بگيريم كه پول بگيريم يا 
نه. اين جمله كه مي خواهم بگويم، جمله سختي 
است اما متأسفانه ما اعضاي هيئت علمي تنبل 
شده ايم و دوس��ت داريم با يك قانون ساده همه 
چيز را تمام كنيم! دانش��جو »خطاكار بي گناه« 
است. ممكن است خطا كرده باشد ولي گناهكار 
نيست. چرا بايد او را مجازات كنيم؟ وقتي ما به 
دانشجو به مثابه يك سربار نگاه مي كنيم نه يك 
سرمايه، در نتيجه از او به بهانه هاي مختلف پول 

مي گيريم«!
بنابراين آنچه مي توان گفت اين اس��ت كه طرح 
كنترل سنوات تحصيلي دانشجويان كار خوبي 

است اما بايد در نحوه اجراي آن تأمل كرد. 

  محسن فرهادي
فوت ناگهاني مرحوم هاشمي، تكانه هاي قابل 
توجهي را بر فضاي سياسي كش��ور وارد كرد. 
تأثي��رات اين رويداد بر صحنه سياس��ي ايران 
البته در بلندمدت خود را نش��ان خواهد داد و 
في الحال نمي توان زي��اد درباره آن بحث كرد. 
فوت هاش��مي اما بر جامعه دانشگاهي كشور 
نيز بي تأثير نبود. همانگونه كه انتظار مي رفت، 
مهم ترين تأثيرات رفتن هاش��مي، خود را در 
دانشگاه آزاد نش��ان داد. همان جا كه هاشمي 
زماني تمام تلاش خ��ود را براي وقف آن انجام 
داد و وقف نشد كه نش��د! چراكه او و ديگران، 
اساساً و از منظر ش��رع، چنين حقي نداشتند. 
هيئت امناي دانش��گاه آزاد اما دوست داشت 
انفال و اموال عمومي- اموال دانش��گاه آزاد- را 
وقف كرده، ت��ا خود براي هميش��ه متولي آن 
باش��د! حالا با جايگزيني علي اكبر ولايتي در 
رياست هيئت امناي دانش��گاه آزاد، خيلي ها 
اميد بسته اند تا حواشي هميشگي موجود در 

اين دانشگاه به نقطه پايان برسد. 
صاحب اي��ن قل��م، پي��ش از اي��ن باره��ا در 
گزارش هاي مستند ديگري، پيرامون حواشي 
مديريتي دانشگاه آزاد سخن گفته است. معضل 
نظارت ناپذيري مديريت اين دانشگاه در تمام 
دوران س��ي و چند س��اله حياتش را مي توان 
عميق ترين معضل مورد بحث دانست. ممكن 
نيست كسي در فضاي اخبار دانشگاهي كشور 
طي 10 الي 20 س��ال اخير تنفس كرده باشد 
ولي حرفي از مخالف خواني هاي دانشگاه آزاد و 
وزارت علوم عليه يكديگر نشنيده باشد. بر اين 
اساس، بحث نظارت ناپذيري مديريت دانشگاه 
آزاد در زمينه تعيين ظرفيت پذيرش دانشجو 
در مقاطع مختلف را بايد يكي از چالشي ترين 
مباحث حوزه آموزش عالي كشور در سه دهه 
اخير دانست. در اين زمينه، تفاوت زيادي بين 
دولت هاي مختلف نب��وده و تمامي دولت ها با 
مديريت دانش��گاه آزاد مشكل داشته اند. حتي 
مرحوم هاش��مي در همين سال اخير حياتش 
نيز در همين زمينه به دولت يازدهم حمله كرد 
و گفته است: »دولتي ها كه دوستان ما هستند 

براي ما مزاحمت ايجاد مي كنند در دانشگاه آزاد 
و اين به غير از حسادت چيزي نيست«!

با اين حال، ش��ايد قديمي ترين سند قابل ارائه 
از وجود رويكرد تقابلي مديريت دانش��گاه آزاد 
با سياس��ت هاي وزارت علوم را بتوان در كتاب 
خاطرات هاش��مي يافت. هاشمي در خاطرات 
خ��ود در يكم بهم��ن 1367 )در زم��ان دولت 
ميرحس��ين موس��وي( به اين واقعيت اش��اره 
كرده است. س��ند ديگري كه اين ادعا را اثبات 
مي كند، س��خنان مصطفي معي��ن وزير علوم 
دولت اصلاحات طي گفت وگويي پس از دوران 
وزارت است. معين مي گويد: »اواخر بهار يا اوايل 
تابستان 68 بود كه آقاي هاشمي خواستند به 
دفتر رئيس مجلس بروم. آنج��ا درباره وزارت 
فرهنگ و آموزش عالي صحب��ت كرديم. براي 
تصميم گيري و پذيرش مس��ئوليت مش��كلي 
نداشتم اما گفتم يكي، دو موضوع بايد حل شود. 
يكي اينكه دانش��گاه آزاد بايد پايبند به ضوابط 
آموزش عالي كشور باش��د و از مقررات متابعت 
كند و ما نظارت كني��م!« اين يعني آنكه معين 
نيز به خوبي از پنجه قوي و نظارت ناپذير مرحوم 
هاشمي به عنوان رئيس هيئت امناي دانشگاه 

آزاد خبر داشته است. 
آنگونه كه مي دانيم هم اكنون نيز مدرك بخش 
قابل توجهي از دانشجويان دانشگاه آزاد به علت 
تحصيل در رشته محل هاي بدون مجوز شوراي 

گس��ترش وزارت علوم، با وجود فارغ التحصيل 
شدن، صادر نشده اس��ت! ديگر حاشيه پررنگ 
دانشگاه آزاد در دوران مرحوم هاشمي، دخالت 
اثبات شده اين نهاد در فعاليت هاي سياسي بود 
به صورتي كه در متن گزارش تحقيق و تفحص 
مجلس شوراي اسلامي از دانشگاه آزاد، مكرراً 
به استفاده مديريت آن از امكانات عمومي براي 
تبليغات انتخاباتي به س��ود ش��خص مرحوم 
هاش��مي و كانديداه��اي موردنظر ايش��ان در 
رقابت هاي انتخاباتي مختلف اشاره شده است. 
س��نگ اندازي بر س��ر راه فعاليت دانشجويان 
انقلابي را نيز بايد س��ومين خصيصه دانشگاه 
آزاد زمان هاشمي دانس��ت. حجم اين فشار بر 
تشكل هاي دانش��جويي انقلابي به حدي بوده 
است كه ش��وراي هماهنگي بسيج دانشجويي 
سراسر كشور، پس از انتصاب ولايتي به رياست 
هيئت امناي دانش��گاه آزاد، در متن نامه خود 
به رهبر فرزان��ه انقلاب، صراحتاً به آن اش��اره 

كرده است. 
در بخشي از نامه مذكور مي خوانيم: »سال هاي 
طولاني اس��ت كه فرزندان شما در تشكل هاي 
انقلابي و دانشجويي دانش��گاه آزاد اسلامي، از 
حاكميت جرياني خاص در اين دانش��گاه رنج 
مي برند و نه تنها در انجام فعاليت هاي انقلابي 
و جهادي خود دچار مشكل هستند، بلكه براي 
شخص خودش��ان هم مش��كلات عديده اي به 

وجود مي آيد؛ از حض��ور در كميته انضباطي و 
اخراج گرفته تا ش��كايت هاي قضايي خارج از 
دانشگاه، همه و همه بخش��ي از دردهاي قشر 
انقلابي دانشگاه بوده و هست.« حالا با انتصاب 
ولايتي در رياست هيئت امناي دانشگاه آزاد، به 
نظر مي رسد حواشي مورد بحث تا حد زيادي 
كاهش پيدا كند. با اين ح��ال، جريان حاكم بر 
دانشگاه آزاد نيز به خاطر انتصاب ولايتي، براي 
رهبر فرزانه انقلاب نامه تشكرآميز نوشته است. 
در اين ش��رايط به نظر مي رسد بيم ها و اميدها 
براي آينده دانشگاه آزاد، تنها به شخص رئيس 
جديد هيئت امنا بستگي خواهد داشت. ولايتي 
بعيد است به مقاومت چندين ساله هاشمي در 
برابر قوانين صريح كشور در زمينه لزوم تمكين 
دانشگاه آزاد به تصميمات وزارت علوم در حوزه 

پذيرش دانشجو ادامه دهد. 
استفاده از امكانات دانشگاه براي كمك به يك 
جريان سياسي خاص نيز بعيد است مورد تأييد 
ولايتي باش��د. پندار كلي ما در زمينه برخورد 
چكشي با دانشجويان انقلابي نيز چنين است. با 
اين وجود، براي درك دقيق آينده دانشگاه آزاد، 
لازم است بدانيم كه ولايتي تنها يك نفر است و 
جريان حاكم بر دانشگاه، يك جريان! مضاف بر 
اينكه جريان كنوني حاكم بر دانشگاه آزاد، در 
همان هيئت امنا نيز رأي اكثري��ت را دارد. لذا 
مي توان پيش بيني نمود كه آينده دانشگاه آزاد 
به طور كلي از شائبه هاي زمان مرحوم هاشمي 
پاك نخواهد ش��د. با اين وجود، ميزان برطرف 
شدن يا نشدن حواشي دانشگاه آزاد، بيش از هر 
چيزي منوط به سطح تأثيرگذاري جريان حاكم 
بر رئيس جديد هي��دت امنا خواهد بود. رئيس 
جديد، بايد براي حل معضلات ريشه اي دانشگاه 
آزاد، نخست آنها را بپذيرد و قبول كند. نمي توان 
با تقديس كلي اقدامات صورت گرفته در دوران 
فعاليت مرحوم هاش��مي، همزمان گامي براي 
تغيير وضعيت در دانش��گاه آزاد برداشت. اميد 
كه مجموعه تصميم��ات و فرآيندهاي آتي در 
اين مجموعه بزرگ دانشگاهي كشور، به سود 
جريان علمي كش��ور و دانش��جويان عزيز اين 

دانشگاه باشد. 

محمد سميعي
   گزارش 
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 20سال عليه هم مخالف خواني کردند

دور تسلسل
 مريم رضوي

گروه بوديم. يك گروه دوستانه  شش نفره قوي. هم را حمايت 
مي كرديم، با هم شاد بوديم، رفت و آمد داشتيم و حسابي با 
هم حالمان خوب بود اما مشكلاتي هم وجود داشت. مسئله 
جمع دوستانه اين بود كه همه خودشان را با ديگران مقايسه 
كنند. هي��چ كس آنقدر منطق��ي به ش��رايط و توانايي هاي 
خودش واقف نبود كه پي رسيدن به موقعيت ديگري نباشد. 
يكي درس خوان شده بود و خانم دكتر، ديگري ازدواج كرده 
بود و بچه داشت، يكي بعد از ليسانس براي خودش يك شغل 
حسابي دس��ت و پا كرده بود و وضع مالي اش توپ شده بود. 
اين وسط اگر دلسوزانه به كسي اعتراضي مي كردي يا بابت 
مس��ئله اي كه خودش در جريانت گذاش��ته بود، راهكاري 
مي دادي به پاي دخالت و عدم درك متقابل گذاشته مي شد. 
مثل روزي كه صبا آمد و گفت در تكميل ظرفيت كارشناسي 
ارشد باليني قبول شده. همه تبريك گفتيم. ذوق كرديم. صبا 
هميشه دوست داشت درس بخواند. مسئله اش بود. مسئله 
هميشگي ذهني اش. خودش مي گفت زماني كه بايد درس 
مي خواند، نتوانسته بود و مشغول شوهرداري شده بود و حالا 
مي خواست تلافي همه آن س��ال ها را كه به قول خودش از 
دست رفته بود درآورد. ليسانسش را همزمان با به دنيا آمدن 
بچه اولش به سختي گرفت. به بهاي بزرگ شدن دختركش 
كنار پدربزرگ و مادربزرگ و دلتنگي ب��راي مادري كه پي 
درس و كتاب بود و حالا با مدرس��ه اي شدن دخترك، مادر 
هم به فكر گرفتن مدرك فوق ليسانس بود. آن هم رشته اي 
كه ربط چنداني به رشته ليسانسش نداشت و حسابي برايش 

سخت بود. 
بعد از همه تبريك گفتن ها، با لحن شوخي به صبا گفتم كه 
حاضرم يك پارچ آب را با چنگال بخورم ولي جايش نباشم. 
خنديدند و اعتراض كردند كه بله معلوم است. خوش به حالت 
كه مدركت را گرفته اي و نگران��ي اي نداري. گفتم: حالا چرا 
همچين رشته  سختي را انتخاب كرده اي؟ چه بنيه  علمي اي 
داري؟ پدرت در مي آيد تا دو س��ال ارش��د را رد كني. ارشد 
مثل دوره كارشناسي نيس��ت. گفت: چه كار كنم؟ چاره اي 
ندارم! چاره نداشت! نمي دانم توي ذهنش چه مي گذشت كه 
فكر مي كرد هيچ چاره اي ن��دارد و بايد با وجود تمام اين ها و 
شهريه اي ميليوني صاحب مدرك كارشناسي ارشد شود و آن 
همه سختي به خود و خانواده اش تحميل كند. گفتم: كارت 
چه مي شود؟ رهايش مي كني؟ با شهريه كنار مي آيي؟ انگار 
داشتم زيادي نگراني و دلس��وزي خرج مي كردم. بايد يادم 
مي آمد كه نيازي نيس��ت ش��رايط زندگي ديگري را برايش 
يادآوري كن��م؛ ادام��ه دادم در هر صورت ت��و هر تصميمي 
بگيري ما حمايتت مي كنيم و هر كاري از دست مان بربيايد 

برايت مي كنيم. 
يك ماه بعد كه حالش را پرسيدم؛ نالان بود از اينكه از درس ها 
سر درنمي آورد. كلاس ها طولاني و خسته كننده اند. به درس 
بچه نمي رسد. چك دوم ش��هريه را به زودي بايد پاس شود. 
مديرش ازش ناراضي است و اساتيد ازش مقاله و كنفرانس 
خواسته اند. گفتم چه كردي پس؟ گفت: روي ديوار دانشگاه 
نوش��ته بود »نوش��تن پايان نامه و مقاله دانشجويي« فوري 

شماره اش را برداشتم... 

وظيفه دانشگاه اجتماعي کردن
 علم است نه تجاري سازي

روشنگري اجتماعي،  كارآفريني 
اجتماعي و اجتماعي كردن علم 
از مهم ترين وظايف دانشگاه ها 
و مديريت فرهنگي دانشگاهي 
است. بنابراين وضعيت دانشگاه 
در هش��ت دهه فعالي��ت اين 
حوزه در ايران را به شش دوره 
مي توان تقسيم كرد و گفت از 
آغاز تأسيس دانشگاه تا دهه 30 
دانش��گاه ها دچار نخبه گرايي 
بودن��د. از دهه 40 تا آس��تانه 
انقلاب سرمش��ق تكنوكراتيك در دانش��گاه ها غالب بود و در 
آستانه انقلاب دانش��گاه ها دچار سياست زدگي شده،  در دهه 
60 ايدئول��وژي دولتي بر آنها غالب ش��د، در ده��ه 70 نوعي 
توده گرايي در فضاي دانش��گاهي سيطره انداخت و در نهايت 

فضاي دانشگاهي در دهه 80 دچار پول گرايي شد. 
من فكر مي كنم در دهه 80 دانش��گاه دچار پول گرايي شد و 
باعث شد دانش��جو به عنوان مشتري و استاد و اعضاي هيئت 
علمي به عنوان فروشندگان كالاي نمره و واحد، و دانشگاه به 
عنوان فروشنده مدرك تغيير ماهيت دهند. در حالي كه فلسفه 
آموزش عالي وقتي معنادار مي شود كه دانشگاه به مثابه يك 
نهاد اجتماعي و فرهنگي كه رسالت آن توليد خير عمومي است 
ديده شود. درحالي كه وقتي دانشگاه با معيار سياست و اقتصاد 
سنجيده ش��ود هويت ذاتي فرهنگي، اجتماعي اش مخدوش 
مي گردد به همين دليل اس��ت كه عليرغم اينكه بيش از 4/5 
ميليون دانشجو و چند هزار عضو هيئت علمي در ايران وجود 
دارد، به نظر مي رسد كه وزن آموزش عالي همسان با جرم آن 

رشد پيدا نكرده است. 
به عقيده م��ن وظيفه دانش��گاه بيش از آنكه تجاري س��ازي 
علم باش��د بايد اجتماعي سازي علم باش��د و بيش از آنكه در 
جهت افزايش كارآفريني اقتصادي گام بردارد بايد به توسعه 

كارآفريني اجتماعي دامن زند. 

ر وايت دانشجويي
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